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 – Wielki sukces – w ko?cu spotkali?my si? z reakcj? Mazowsza. Parametry obwodnicy zachodniej b?d?
takie, jak od lat chcieli?my. Pieni?dze ju? zosta?y obiecane, inwestycja zaplanowana w postaci
pozwolenia na budow? czyli ZRID, og?oszenia przetargu na budow? i by? mo?e jeszcze w tym roku
wy?onienie wykonawców – to komentarz burmistrza S?awomira Kowalewskiego po sesji Rady Miasta
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M?awa, na której Adam Struzik, Marsza?ek Województwa Mazowieckiego przekaza? radnym, w?adzom i
mieszka?com M?awy aktualne informacje na temat inwestycji wojewódzkiej, która b?dzie realizowana w
naszym mie?cie.

Pan marsza?ek przyjecha? do M?awy na zaproszenie przewodnicz?cego rady miasta Lecha Prejsa
wystosowane w listopadzie ubieg?ego roku. Aby spotkanie dosz?o do skutku, przewodnicz?cy
zdecydowa? o przesuni?ciu sesji rady z 9 na 10 lutego, tak by termin przyjazdu do M?awy nie kolidowa?
z innymi zobowi?zaniami cz?onków delegacji marsza?ka.

Radni M?awy poprosili Adama Struzika o przekazanie informacji dotycz?cych dwóch kwestii – budowy
zachodniej obwodnicy miasta M?awa oraz mo?liwo?ci ubiegania si? M?awy o ?rodki finansowe z
programu Fundusze Europejskie dla Mazowsza.

15 lat czekania na obwodnic?

W sprawie obwodnicy zachodniej marsza?ek przyzna?, ?e samorz?d Mazowsza zmaga si? z tym
wyzwaniem od oko?o 15 lat. Przypomnia?, ?e pierwsze uzgodnienia w tej kwestii przygotowywa?o
Miasto M?awa, pó?niej dosz?o do zmiany koncepcji i samorz?d województwa przej?? na siebie
obowi?zek zaprojektowania obwodnicy. – Mog? dzi? powiedzie? z satysfakcj?, ?e jeste?my na ko?cu
drogi. Wierz? g??boko, ?e jeszcze w tym roku og?osimy przetarg na budow?. Oczywi?cie jest to
wyzwanie bardzo du?e pod wzgl?dem finansowym. Orientacyjny koszt obwodnicy to jest 160 milionów po
cenach nieuwzgl?dniaj?cych rozchwianego rynku budowlanego. By? mo?e ta kwota b?dzie wi?ksza.
Wpisali?my to jako projekt kluczowy dla naszego programu regionalnego, Fundusze Europejskie dla
Mazowsza, wi?c te? zabezpieczymy na posiedzeniu sejmiku, marcowym lub lutowym, (…) pieni?dze na
udzia? w?asny, 80 milionów z?otych. Je?li chodzi o wymiar finansowy, to jeste?my w pe?ni
zabezpieczeni – zapewni? radnych marsza?ek Struzik.

Szczegó?y dotycz?ce obwodnicy zaprezentowa? dyrektor Mazowieckiego Zarz?du Dróg Wojewódzkich
Tomasz D?browski. Wyja?ni?, ?e wymagane uzgodnienia i uzyskanie pozwole? na realizacj? blisko 9-
kilometrowej drogi z pe?n? infrastruktur? wymaga czasu. Mówi? m.in. o problemach na linii Samorz?d
Województwa Mazowieckiego – PKP oraz d?ugotrwa?ych uzgodnieniach z Generaln? Dyrekcj? Dróg
Krajowych i Autostrad – wykonawc? trasy S7, z któr? nowo projektowana obwodnica M?awy ma si?
krzy?owa?.

Zjazdy donik?d i frustracja

Radni miejscy chcieli pozna? szczegó?y. Radny Micha? Pol przedstawi? trudn? sytuacj? mieszka?ców
M?awy, szczególnie mieszka?ców domów przy ul. Warszawskiej, i osób, które codziennie staraj? si?
dosta? do miasta, dojecha? do zak?adów pracy, szkó?, jedynym dost?pnym obecnie zjazdem z trasy S7.
– Dlaczego prace nad budow? obwodnicy zachodniej nie by?y spójne, zsynchronizowane i równoczesne
z budow? trasy S7? – zapyta?. – Póki co zjazdy na siódemce prowadz? w pola, donik?d, a na tablicach
nazwy miast s? przekre?lone – t?umaczy?. Marsza?ek przyzna?, ?e nie chce zag??bia? si? w
szczegó?y i powody takiego stanu. – By? mo?e spo?ecze?stwo jest zniecierpliwione tym faktem, ale
podobnie jest w wielu innych miejscach, w których administracja rz?dowa realizuje inwestycje (…). My
musimy dostosowywa? si? do ich pomys?ów, ich decyzji, ich przedsi?wzi?? – zapewnia?. Na pro?b?
radnego Marka Kie?bi?skiego przedstawiono harmonogram dzia?a? MZDW. Dyrektor D?browski
zapowiedzia?, ?e do ko?ca marca br. MZDW powinno ju? dysponowa? pozwoleniem na realizacj? drogi.
Je?li nie dojdzie do odwo?a? w?a?cicieli gruntów, kolejnym etapem realizacji obwodnicy b?dzie
wykonanie rozpoznania archeologicznego. Zdaniem szefa MZDW wszystkie procedury mog? potrwa? do
pa?dziernika, jednak na tym etapie trudno o szczegó?y.



Zaniepokojony tym faktem radny Arkadiusz D?ubisz zwróci? si? do marsza?ka. – Dziesi?tki razy
rozmawiali?my na temat zachodniej obwodnicy miasta na sesjach rady (…) Wielokrotnie zabiera?am
g?os w tej sprawie i, przyznaj? si?, krytykowa?em pana i samorz?d województwa. Wydaje mi si?, ?e
mia?em za co, oczywi?cie w moim mniemaniu i mniemaniu wielu tysi?cy m?awian, za „niewiele robienie”
w tym temacie – przyzna?. Przypomnia? marsza?kowi, ?e M?awa liczy 35 tysi?cy ludzi i le?y wci?? w
granicach województwa mazowieckiego, a nie na Warmii. – Mamy przekonanie, ?e jeste?my pomijani.
Prosz? si? nam nie dziwi?, bo sam pan widzi, od ilu lat trwa wa?kowanie tego tematu i ci?g?e mówienie,
?e co? tam nie wysz?o (…). Ludzi to nie interesuje. Nastroje s? niedobre. Zrzucanie winy na burmistrza
M?awy, a mo?e te? na nas radnych, jest jakim? kuriozum dla mnie. (…) To burmistrz i co niektórzy radni
s? winni, ?e obwodnica do dzisiaj nie jest wybudowana i nie wiemy, kiedy b?dzie wybudowana? Bo nie
wiemy. Bo gdzie? tam ?rodki znale?li?cie, 80 milionów, ale jeszcze nie wiadomo, czy je znale?li?cie.
Mo?emy ró?ne rzeczy ludziom mówi?. I oczywi?cie pan pojedzie i nie mamy pewno?ci, kiedy ta
obwodnica zostanie zbudowana. Niestety, tak to wygl?da. (…) Jeste?my sfrustrowani, jeste?my
roz?aleni, bo liczymy na samorz?d województwa mazowieckiego. Ale tak liczymy i liczymy, a
poszczególni dyrektorzy z pana s?u?b przyje?d?aj? i nam t?umacz? na salach sportowych i ró?nych
innych miejscach i nam opowiadaj?. Ludzie po takim zebraniu mo?e s? troch? usatysfakcjonowani, bo
jaki? pan dyrektor powiedzia?, ?e niebawem co? si? wydarzy pozytywnego – zobrazowa? niepokoje
mieszka?ców radny D?ubisz. Prosi? te? o to, aby uszanowa? fakt, ?e samorz?d województwa
mazowieckiego mo?e liczy? na znacz?ce wp?ywy do bud?etu z M?awy, z tytu?u podatku CIT (od
przedsi?biorców). Przypomnijmy – M?awa znajduje si? na pi?tym miejscu na Mazowszu pod wzgl?dem
wysoko?ci przychodu z tego tytu?u. Wyprzedzaj? nas jedynie Warszawa, P?ock, Radom i Pruszków.

Ju? wiemy – obwodnica jest wojewódzka

Radni PSL stan?li na stanowisku, ?e miasto powinno zrobi? wszystko, by wspomóc województwo w
realizacji obwodnicy. Marcin Burchacki mia? w?tpliwo?ci, czy obwodnica zachodnia w ogóle jest
inwestycj? województwa, czy mo?e jest to inwestycja miejska, a samorz?d województwa przej?? na
siebie tylko ci??ar jej realizacji. Pytaniem tym wprowadzi? zgromadzonych w konsternacj?. Ostatecznie
w?tpliwo?ci radnego rozwia? marsza?ek, jednoznacznie stwierdzaj?c, ?e obwodnica zachodnia M?awy
jest inwestycj? wojewódzk?. Radna Wioletta B?aszkiewicz zaproponowa?a, aby w ramach
„odpokutowania” wcze?niejszych s?ów motywuj?cych Mazowsze do dzia?ania, burmistrz M?awy
przyczyni? si? do bezproblemowego wykupu gruntów pod inwestycj?. Odnosz?c si? do tego, burmistrz
podkre?li?, ?e b?dzie dzia?a? – jak zawsze – na rzecz mieszka?ców. Ostatecznie, zamykaj?c temat,
Adam Struzik zapewni?, ?e obwodnica zachodnia jest wyzwaniem, ale zostanie zbudowana.

M?awa si?ga po ró?ne ?rodki

Stan negocjacji Programu Funduszy Europejskich dla Mazowsza przedstawi? Marcin Wajda, dyrektor
departamentu rozwoju regionalnego i funduszy europejskich. Zapewni?, ?e m?awianie b?d? mogli
ubiega? si? o dofinansowanie dla ró?nych dzia?a?. W prezentacji przedstawi? szerok? ofert? skierowan?
do organizacji pozarz?dowych, przedsi?biorstw, oraz samorz?dów powiatowego i gminnego.
Jednocze?nie przyzna?, ?e zgodnie z dokumentami Mazowsza stworzonymi w oparciu o wytyczne
rz?dowe s? miasta, które b?d? traktowane w ocenie wniosków priorytetowo, a M?awa do tych miast nie
nale?y. Zach?ca? w?adze miasta do ubiegania si? o ?rodki z Mazowsza, sugeruj?c opiesza?o?? M?awy
w tym zakresie. Do tego odnie?li si? burmistrz S?awomir Kowalewski oraz Sekretarz Miasta M?awa
Magdalena Cecelska. Burmistrz wyja?ni?, ?e M?awa wyst?puje o ?rodki zewn?trzne na zadania, które s?
dla nas wa?ne. – W konsekwencji takiej polityki zad?u?enie naszego miasta jest w wysoko?ci 25 mln z?.
A s? o?cienne miasta, które maj? prawie 100 mln z? zad?u?enia, 80 milionów. I s? to miasta, które trac?
funkcje spo?eczno-gospodarcze – przypomnia? burmistrz Kowalewski. Wspomnia? tak?e, ?e M?awa



korzysta z ró?nych programów, nie tylko tych firmowanych przez marsza?ka. Dzi?ki temu przy
minimalnym wk?adzie w?asnym mamy nowoczesn? oczyszczalni? ?cieków o warto?ci 60 milionów
z?otych, jeste?my tak?e na finiszu pod??czania do sieci kanalizacyjnej blisko 98 proc. domostw na
terenie aglomeracji M?awa. Magdalena Cecelska zaakcentowa?a, ?e ka?dego roku kilkana?cie
wniosków sk?adamy na ró?ne dzia?ania, a oko?o 15 proc. wszystkich zesz?orocznych wydatków miasta
stanowi?y ?rodki zewn?trzne. Przypomnijmy kilka realizowanych obecnie inwestycji: Aleja ?wi?tego
Wojciecha (realizacja dwóch ostatnich etapów to ogó?em ponad 35 milionów dofinansowania),
modernizacja instytucji kultury (20 milionów z zewn?trz), kanalizacja sanitarna (ostatnia umowa to 5,6
mln dofinansowania dla M?awy).

M?awskie wnioski bez odpowiedzi

Burmistrz przypomnia?, ?e miasto sk?ada wnioski i stara si? o dofinansowanie tak?e na ró?ne zadania,
wysy?aj?c wnioski do marsza?ka. W lipcu 2022 roku z?o?yli?my dwa wnioski – o dofinansowanie
przebudowy ulic Okólnej oraz 20 Dywizji Piechoty. Mimo ?e up?yn??o pó? roku, dotychczas nie
otrzymali?my ?adnej informacji w tej sprawie. Ani marsza?ek, ani ?aden z cz?onków jego delegacji nie
odniós? si? do tej kwestii. – 25 milionów z?otych z tytu?u CIT-u trafia do bud?etu województwa od firm,
które prowadz? dzia?alno?? w M?awie. Chcemy mie? w tym udzia?, nie tylko uci??liwo?ci. Je?li znajduj?
si? pieni?dze dla innych samorz?dów, niech znajd? si? tak?e dla mieszka?ców M?awy, którzy w
bezpieczny sposób chc? dojecha? do domów i miejsc pracy – akcentowa? burmistrz.

To by?o dobre spotkanie

– Jestem samorz?dowcem z krwi i ko?ci (…), samorz?d to ca?e moje ?ycie. Wa?ne jest to, ?e razem
budujemy, tworzymy, pomagamy sobie. (…) Naprawd?, zrobimy wszystko, aby zacz?? budow?
obwodnicy jak najszybciej – zdeklarowa? na koniec marsza?ek Struzik.

Burmistrz S?awomir Kowalewski jest zadowolony ze spotkania. – To by?o cenne spotkanie i jestem
przekonany, ?e przyniesie pozytywne efekty. Mieli?my mo?liwo?? wypowiedzenia swoich stanowisk,
przedstawienia faktów, wymiany zda?. Pan marsza?ek oraz dyrektor MZDW wyja?niali, dlaczego s? takie
opó?nienia w realizacji zachodniej obwodnicy M?awy. Brak w tej chwili pewno?ci, ?e w tym roku
rozpocznie si? ta inwestycja. Tak, jak powiedzia?em – z nas dwóch, to burmistrzowi M?awy bardziej
zale?y na tej inwestycji, cho? widz? zaanga?owanie w realizacj? tego przedsi?wzi?cia ze strony pana
marsza?ka i jego s?u?b. Ja by?em i jestem zdeterminowany na rzecz tego, aby obwodnica zachodnia
M?awy by?a wybudowana tak, jak o tym marzymy z w??czeniem ul. Gdy?skiej do jej przebiegu,
?cie?kami rowerowymi, drogami serwisowymi o szeroko?ci 5,5 m. Wszystko, o czym od lat jasno,
konkretnie mówi?em, pan marsza?ek w ko?cu zaakceptowa?. Bardzo si? ciesz?, ?e zadeklarowa?, ?e
zrobi wszystko, co w jego mocy, ?eby to przedsi?wzi?cie zosta?o zrealizowane – podsumowa?
burmistrz.
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